

**1952****Message to the CC CPSU from General Secretary of  
the CC of the People's Party of Iran Radmanesh****Citation:**

"Message to the CC CPSU from General Secretary of the CC of the People's Party of Iran Radmanesh", 1952, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f. 1, s. 89, i. 187. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120065>

**Summary:**

Radmanesh reports about problems arising due to the split between the Iranian People's Party and the Democratic Party of Iranian Azerbaijan.

**Credits:**

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

67  
19  
Копия

Перевод с персидского

Ц К К П С С

Дорогие товарищи !

Т.т. Бограти, Касеми и Фрутан - члены Исполкома Народной партии Ирана, находящиеся сейчас в Москве, в своем докладе о положении в Иранском Азербайджане сообщили о многочисленных трудностях, с которыми Народной партии Ирана приходится сталкиваться в своей работе в этой провинции.

Упомянутый доклад мы прилагаем к настоящему письму и просим Вас рассмотреть его содержание.

Нижеподписавшиеся, обсудив этот доклад, решили повести до Вашего сведения свои соображения по данному вопросу.

Демократическая партия Иранского Азербайджана была создана в 1945г. в особых условиях того времени. После года существования автономной демократической власти в Иранском Азербайджане в 1946г. вследствие нападения на Иранский Азербайджан реакционных сил Ирана, вдохновляемых и поддерживаемых американско-английскими империалистами, власти и деятельности этой партии в Иранском Азербайджане пришла коонец.

С тех пор и по настоящее время, т.е. уже более 7 лет, деятельность Демократической партии Азербайджана ограничивается лишь сохранением связи с населением Иранского Азербайджана и всем иранским народом путем радиовещательной пропаганды.

В 1951г. Исполком Народной партии Ирана по собранию, изложенным в прилагаемом докладе, создал в Иранском Азербайджане организацию под названием "Демократическая партия Иранского Азербайджана". Сейчас эта организация работает в Иранском Азербайджане под руководством Народной партии Ирана. Уже сам этот факт вызвал многочисленные трудности, которые, как уже было сказано, отражены в докладе, поэтому мы воздерживаемся здесь от подробного описания их.

По мнению нижеподписавшихся членов ЦК Народной партии Ирана, если не существует благоприятных условий для освобождения одной из иранских наций отдельно от других наций.

66

2.

из-под ига империализма и иранской реакции, то в обычных условиях борьбы, согласно известному марксистскому положению о необходимости не делить пролетарское движение в одной стране по национальным признакам, организационное единство партии в Иране намного облегчит антиимпериалистическую и антифеодальную борьбу народов Ирана. Существующее положение вызвало разнообразные трудности, которые наносят ущерб демократическому движению в Иране.

Разумеется, что Народная партия Ирана считает своим единственным руководством в такой многонациональной стране, как Иран, в области национальной политики известное ленинское положение о праве наций на самоопределение вплоть до отделения и все ленинско-сталинское учение по национальному вопросу.

Народная партия Ирана считает, что передовые элементы всех иранских народов должны объединиться в единой партийной организации для осуществления народно-демократического движения и лозунга о праве наций на самоопределение.

Мы считаем необходимым единство партийной организации в пределах иранской территории, т.е. партии, которая в области национальной политики руководствуется лозунгом о праве наций на самоопределение.

Мы просим ЦК КПСС помочь ЦК Народной партии Ирана в осуществлении этих наших намерений в случае их правильности.

Мы хорошо знаем, что могут быть такие особые обстоятельства и соображения, которые, в целях ускорения освобождения иранского или азербайджанского народа, сделают необходимым продление настоящего двухпартийного положения в пределах Ирана. В таком случае мы так же, как и в прошлом, с беспредельной искренностью и преданностью будем следовать этому пути.

В случае необходимости продолжения существующего положения просим обратить внимание на те трудности, с которыми сталкивается Народная партия Ирана в вопросах организации и пропаганды, касающихся Демократической партии Азербайджана,

3.

и которые изложены в прилагаемом докладе. Мы просим оказать нам помощь в деле устранения этих трудностей.

С глубочайшим уважением -

Генеральный секретарь ЦК Народной партии Ирана

РАДМАНЕШ

Члены ЦК Народной партии Ирана -

ТАБАРИ, КЕНАВЕРЗ, БОГРАТИ,

КЕСЕМИ, ФРУТАН, РУСТА,

АМИР-ХИЗИ, АВАЧЕСЯН

Приложение: "Краткое изложение  
доклада " т. т. Бограти,  
Касеми, Фрутана.

Перевела: В. Савельева.

Верно:

Copy

Translation from the Persian

CC CPSU

□Dear Comrades!

□Comrades Bograti, Kasemi, and Frutan, members of the Executive Committee of the People's Party of Iran now in Moscow, in their report about the situation in Iranian Azerbaijan reported about the numerous difficulties which the People's Party of Iran have had to deal with in their work in this province.

□We are attaching the above report to this letter and request you examine its content.

□The undersigned, having discussed this report, have decided to bring to your attention their ideas on this issue.

□The Democratic Party of Iranian Azerbaijan was created in 1945 in the special conditions of that time. After a year of democratic autonomy in Iranian Azerbaijan, as a consequence of the attack on Iranian Azerbaijan by the reactionary forces of Iran, inspired and supported by the Anglo-American imperialists, the power and activity of this Party in Iranian Azerbaijan came to an end in 1946. From that time to this, that is for over 7 years, the activity of the Democratic Party of Azerbaijan has been limited to just preserving ties with the population of Iranian Azerbaijan and the entire Iranian people through radio broadcasts. In 1951 the Executive Committee of the People's Party of Iran, for considerations described in the attached report, created an organization by the name of "The Democratic Party of Iranian Azerbaijan" in Iranian Azerbaijan. This organization is operating right now in Iranian Azerbaijan under the leadership of the People's Party of Iran. This very fact has caused many difficulties which, as already said, have been reflected in the report; therefore we will refrain from a detailed description of them here.

□In the opinion of the undersigned members of the CC of the People's Party of Iran, if there exist no favorable conditions for the liberation of one of the Iranian nations from the yoke of imperialism and Iranian reactionaries separately from the other nations, then in ordinary conditions of struggle, according to the well-known Marxist doctrine about the necessity of not splitting the proletarian movement in a country along national lines, the organizational unity of the Party in Iran will somewhat facilitate the anti-imperialist and anti-feudal struggle of the people of Iran. The existing situation has caused numerous difficulties which have caused damage to the democratic movement in Iran.

□It is understood that the People's Party of Iran in such a multinational country as Iran considers the well-known Leninist doctrine about the right of nations to self-determination even as far as secession and the entire Leninist-Stalinist science about the nationality question as their sole guide in the area of national policy. The People's Party of Iran considers that the leading elements of all the Iranian peoples should join in a single Party organization to bring about a popular democratic movement and the motto about the right of nations to self-determination.

□We request the CC CPSU help the CC of the People's Party of Iran in carrying out these intentions of ours if they find them valid.

□We well know that there can be special circumstances and considerations which, in order to hasten the liberation of the Iranian or Azerbaijani people, would make

necessary the continuation of the existing two-party situation in Iran. In such a case, just as in the past, we will follow this path with boundless sincerity and fidelity.

□ In case of a necessity to continue the existing situation we request attention be directed to those difficulties with which the People's Party of Iran has had to contend regarding the questions of organization and propaganda affecting the Democratic Party of Azerbaijan and which are described in the attached report. We request you help us in the matter of eliminating these difficulties.

With genuine respect -

□ General Secretary of the CC of the People's Party of Iran  
RADMANESH

□ Members of the CC of the People's Party of Iran -  
□□□ TABARI, KESHAVERZ, BOGRATI, KASEMI,  
□□□ FRUTAN, RUSTA, AMIR-KHIZI, AVANESYAN

Attachment: "A Brief Description of the Report" [of] Cdes. Bograti, Kasemi, and Frutan.